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Stine Egede  
Medlem af Inatsisartut for Inuit Ataqatigiit  

Besvarelse af § 37 nr. 87/2020 
 

Kære Stine Egede 

 

 
Du har i henhold til § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsat følgende 
spørgsmål til Naalakkersuisut. Spørgsmålene er gengivet og besvaret i nedenstående.   
Der er i forbindelse med udarbejdelsen af besvarelse af § 37 spørgsmålene indhentet 

svar fra for Fiskeri, Fangst og Landbrug, Departementet for Erhverv, Energi, Forskning 

og Arbejdsmarked, 

 

 

1. Hvor meget sælkød har patienthjemmets brugere behov for om året? 

Svar: 

Det kan oplyses, at Det Grønlandske Patienthjem (DGP) for nylig har modtaget en 

leverance af grønlandske råvarer, der bl.a. indeholdte sælkød, fra en leverandør i 

Grønland. DGP kan således købe sælkød, når det er muligt at skaffe hos en leverandør.  

Det vurderes, at der skal bruges mellem 15 og 30 kg råvarer pr. varme grønlandske 

måltid afhængig af antal beboere på den pågældende dag. 

I undersøgelsen af hvorledes brugen af grønlandske rå- og fødevarer øges på DGP 

fremgår det, at beboerne ønsker, at der serveres måltider af grønlandske rå- og 

fødevarer mellem 1-7 gange ugentligt. Beboernes ønsker til kosten varierer, hvorfor det 

er svært at sige, hvor stort behovet præcis er pr. år.  

På trods af de lovgivningsmæssige vilkår, der nogle gange medfører begrænsninger på 

indførsel af grønlandske rå- og fødevarer, kan det oplyses, at der på DGP generelt 

blandt beboere opleves tilfredshed med kosten. 

 

2. Har Naalakkersuisut vilje til at støtte at der indtages sælkød i det 

grønlandske patienthjem?  

Svar: 

Naalakkersuisut støtter arbejdet med at øge brugen af grønlandske rå- og fødevarer, 

inden for de lovgivningsmæssige og økonomiske rammer DGP er underlagt. 

Naalakkersuisut har samtidig tillid til, at DGP fortsætter arbejdet med at øge 

leverancerne af grønlandske rå- og fødevarer jf. ”Undersøgelse af hvorledes brugen af 

grønlandske rå- og fødevarer øges på Det Grønlandske Patienthjem, samt hvorledes 

smagsoplevelsen af grønlandske fødevarer kan højnes for beboerne”. 
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3. Såfremt der skal være leverancer af sælkød til det grønlandske 

patienthjem, hvilke krav skal så opfyldes? 

Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Fiskeri, Fangst og 

Landbrug, der skriver følgende: 

”Som udgangspunkt er indførsel af fødevarer fra Grønland til Danmark ikke tilladt 

medmindre virksomheden er eksport godkendt af Fødevarestyrelsen (FVST) til den 

pågældende fødevare. 

Dette er gældende for bl.a. rensdyr-, moskus- og sæl kød. Ydermere, så må salg af 

fødevareprodukter fra sæl, i henhold til Grønlands Inuit aftale, som udgangspunkt ikke 

have kommerciel karakter.  

FVST har indført en undtagelse for de nævnte produkter til f.eks. patienthjem jf. dansk 

veterinærkontrolbekendtgørelse, §41.  

Forudsætningen for denne undtagelse er, at den grønlandske virksomhed er godkendt 

til salg af fødevarer på det grønlandske hjemmemarked. Såfremt en fødevare ikke kan 

sælges på det grønlandske hjemmemarked, så udelukker det også salg af fødevaren til 

f.eks. patienthjem i Danmark.   

Kravet om at fødevarevirksomheder skal være godkendt til det grønlandske 

hjemmemarked er bl.a. for at sikre, at der ikke indføres fødevarer til patienthjem uden at 

produkterne har været underlagt myndighedskontrol af de fødevaresikkerheds-

/fødevarehygiejnemæssige forhold.” 

 

4. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut tage for at opfylde disse krav? 

Svar: 

Naalakkersuisut vurderer, at det via undtagelsen i veterinærkontrolbekendtgørelsens § 

41 allerede er muligt at eksportere og sælge fødevarer til f.eks. DGP. Se den 

uddybende besvarelse under spørgsmål 3. 

 

5. Har Naalakkersuisut udarbejdet en plan for at bane vej for, at patienter der 

bor i det grønlandske patienthjem, atter kan indtage sælkød under 

måltiderne?  

Svar: 

Som det fremgår af besvarelsen af spørgsmål 1, så har DGP for nylig modtaget en 

leverance af råvarer, der bl.a. indeholdt sælkød, fra en grønlandsk leverandør. DGP kan 

således købe sælkød, når det er muligt at skaffe hos en grønlandsk leverandør. Se den 

uddybende besvarelse under spørgsmål 3. 

a. Hvis nej; agter Naalakkersuisut at udarbejde en plan der kan 

realiseres i løbet af kort tid?¨ 

 

 

6. Hvad benyttes Neqi A/S til udover salg af fåre-, lamme- og oksekød? 
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Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Fiskeri, Fangst og 

Landbrug, der skriver følgende: 

”Virksomhedens godkendelse omfatter kun fåre-, lamme-, okse- og rensdyrkød. Sæl og 

andre havpattedyr er ikke omfattet af godkendelsen.” 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked, 

der skriver følgende: 

”Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked har indhentet bidrag fra Neqi A/S, som 

oplyser, at de ligeledes også indhandler kartofler og rensdyrkød, som henholdsvis 

pakkes og forældes og derefter sælges til hele kysten. Derudover er det Neqi A/S plan 

fremadrettet at indhandle moskuskød ligeledes til forædling og salg på kysten.” 

 

7. Har Neqi A/S planer om produktion af sælkød i bestemte perioder, dvs. i de 

perioder der ikke foretages normal produktion? 

Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked, 

der skriver følgende: 

”Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked har indhentet bidrag fra Neqi A/S, som 

oplyser, at et sådanne projekt arbejdes på nuværende med på overordnet niveau. 

Besvarelsen kan derfor ikke indeholde konkrete planer.”  

 

a. Hvis nej; har Naalakkersuisut planer om at fremkomme med en 

opfordring desangående? 

Svar: 

Neqi A/S er et aktieselskab og Naalakkersuisut kan ikke udtale sig om deres 

produktionsmetoder og planer.  

 

8. Hvilke andre produktionsmetoder har Neqi A/S planer om? 

Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked, 

der skriver følgende: 

”Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked har indhentet bidrag fra Neqi A/S, som 

oplyser, at de med udgangspunkt i de allerede indhandlede produkter arbejdes der med 

yderlige forædlingstiltag, som vil kunne produceres og sælges på kysten. Endvidere 

oplyser Neqi A/S, at produktudvikling prioriteres højt.” 

 

9. Har Neqi A/S initiativer i gang med Inuili om bedre udnyttelse af sælkød, 

eller har man plan er om det? 

Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked, 

der skriver følgende: 
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”Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked har indhentet bidrag fra Neqi A/S, der 

oplyser, at der ikke er defineret konkrete initiativer endnu, men at det vil indgå i de 

videre drøftelser omkring mulig fremadrettet sælkødsproduktion.” 

 

10. Såfremt Neqi A/S indleder produktion af sælkød i bestemte perioder og 

dette kræver ændring af maskinel, hvor meget vil så disse udgifter løbe op 

på? 

Svar: 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Fiskeri, Fangst og 

Landbrug, der skriver følgende: 

 

”Hvis Neqi A/S ønsker at udvide deres aktiviteter til produktion af sælkød vil det primært 

kræve ændringer i forhold til de nødvendige arbejdsprocesser og opdatering af 

egenkontrol til de relevante arbejdsprocesser.  

Hvor vidt det er behov for ændring af maskinel er afhængig af forarbejdningsgrad af det 

endelige produkt. Det er muligt at det kræver væsentlig investering i forhold til bygninger 

fordi at produkter af havpattedyr skal opbevares fysisk adskilt fra andre produkter.” 

Der er indhentet bidrag til besvarelsen fra Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked, 

der skriver følgende: 

”Departementet for Erhverv og Arbejdsmarked har indhentet bidrag fra Neqi A/S, som 

oplyser, at der ikke på nuværende tidspunkt ikke er udarbejdet en analyse, som kan 

besvare udgiftsniveauet ved sælkødsproduktion.”  

 

 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

 

 

Anna Wangenheim 


